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Nadat het voor lopig verslag der Commissies aan de Regering was mede-
gedeeld is van haar ontvangen de navolgende memor ie van antwoord. 

De ondergetekenden zijn verheugd dat de vaste Commissies voor Volks-
gezondheid en Mi l ieuhygiëne en voor Just i t ie gehoor hebben wi l len geven 
aan hun wens tot een spoedige gedachtenwissel ing met de Eerste Kamer 
betreffende het hier aan de orde zijnde wetsontwerp. De noodzaak tot geïn-
tensiveerd optreden tegen de georganiseerde onwet t ige handel in drugs 
met onaanvaardbare risico's doet zich steeds sterker gevoelen. De onderge-
tekenden menen dat het tot wet verheffen van het voor l iggend ontwerp ook 
een belangrijke bi jdrage zal leveren aan de noodzakeli jke internationale sa-
menwerk ing op dit gebied. 

Van hetgeen de leden van de fracties van de K.V.P., de C.H.U. en de A.R.P. 
in de aanhef van het voor lopig verslag opmerken, hebben de ondergeteken-
den nota genomen. Zij houden zich voor een gedachtenwissel ing over de 
aangegeven punten gaarne gereed. Deze leden informeerden naar de maat-
regelen die worden overwogen o m een duidel i jke hantering en toepassing 
van de wet te waarborgen en naar de instructies die daartoe aan justit iële en 
polit iële organen en ambtsdragers zullen worden gegeven. Ook werd ge-
vraagd naar de samenwerking tussen verschi l lende departementen. Wat de 
eerste vraag betreft zij herinnerd aan de activiteiten van het z.g. officiersover-
leg drugs. Dit is een werkgroep bestaande uit leden van het openbaar minis-
terie en enkele pol i t ieoff icieren, die de thans nog steeds geldende beleidsaf-
spraken op het gebied van de opspor ing en vervolg ing van drugdel icten in 
ogenschouw neemt. De bedoel ing is de beleidsafspraken te actualiseren en 
af te stemmen op de nieuwe wettel i jke nuanceringen die straks, indien het 
voor l iggend ontwerp tot wet word t verheven, zullen gelden. De werkgroep 
heeft haar activiteiten uiteraard niet kunnen afronden omdat het wachten is 
op de tots tandkoming van de onderhavige wetswi jz ig ing. De bevindingen 
van de werkgroep zullen daarna volgens de gebruikeli jke overlegstructuren 
binnen het openbaar ministerie moeten worden besproken. Ze moeten in elk 
geval de vergadering van procureurs-generaal passeren. De ondergeteken-
den hechten grote waarde aan een evenwicht ige hantering van bestuurli jke 
en justit iële middelen ter handhaving van de herziene wetgev ing op het ge-
bied van de drugs. De Interdepartementale Stuurgroep Drugbeleid draagt 
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zorg voor een goede samenwerking tussen de verschillende bij de drugpro-
blematiek betrokken ministeries. De stuurgroep bestaat uit vertegenwoordi-
gers van de Departementen van Volksgezondheid en Milieuhygiëne, Justi-
tie, Buitenlandse Zaken en Cultuur, Recreatie en Maatschappelijk Werk ter-
wijl onder meer de Departementen van Sociale Zaken, Financiën en Binnen-
landse Zaken contactpersonen hebben aangewezen. 

De leden van de fracties van de P.v.d.A. en de P.P.R. betreurden het dat in 
de nieuwe regeling enkel ter nakoming van internationale verplichtingen het 
bezit vooreigen gebruik van hennepprodukten strafbaar wordt gesteld. Zoals 
de tweede ondergetekende uitvoerig in de Tweede Kamer tijdens de monde-
linge behandeling heeft betoogd, is een hoofdoverweging voor het handha-
ven van de strafbepaling geweest een grondslag te leveren voor de inbe-
slagneming door de politie. De inbeslagneming moet kunnen worden ver-
richt, aangezien het Enkelvoudig Verdrag de staten voorschrijft het bezit niet 
toe te laten anders dan voor medische en wetenschappelijke doeleinden. 
Het beleid zal hier dan ook niet zozeer op bestraffing als wel op ontmoedi-
gingzijn gericht. 

Ook aan het probleem van de gedwongen hulpverlening van verslaafden 
werd reeds veel aandacht besteed zowel bij de schriftelijke voorbereiding als 
bij de openbare behandeling in de Tweede Kamer. Aan de argumenten ter 
verdediging van dit oneigenlijk gebruik van het strafrecht door de tweede 
ondergetekende tijdens de openbare behandeling in de Tweede Kamer (blz. 
3101-3104 en 3173-3175) naar voren gebracht, zijn geen nieuwe toe te voe-
gen. Betoogd werd «dat vooralsnog een reëel alternatief ontbreekt om de 
verpleging (behandeling) in gang te zetten in gevallen waarin bij betrokkene 
hiertoe geen motivatie te vinden is». Indien een verslaafde zich vrijwillig on-
der behandeling stelt, is dit verre te verkiezen boven een met strafrechtelijke 
middelen geïnitieerde behandeling. Hierbij moge herinnerd worden aan het-
geen bij de openbare behandeling van het wetsontwerp in de Tweede Ka-
mer door de tweede ondergetekende is opgemerkt omtrent de stigmatise-
rende werking van gedwongen hulpverlening buiten het strafrecht om (zie 
Handelingen blz. 3174, middenkolom). Voorde gevallen waarin een vrijwil-
lig te ondernemen behandeling niet binnen de mogelijkheden van de ver-
slaafde ligt, mag deze niet aan zijn lot worden overgelaten. Van de middelen 
om de verslaafde, zo nodig, onder druk te zetten, zoals voorwaardelijk sepot, 
desnoods voorwaardelijke veroordeling of in uiterste gevallen toepassing 
van artikel 37, tweede lid, van het Wetboek van Strafrecht kan derhalve op 
dit moment nog geen afstand worden gedaan. 

Zoals uit het bovenstaande blijkt wordt aan preventieve hechtenis in dit 
verband niet gedacht. Het door de hier aan het woord zijnde leden gebruikte 
begrip «dwangverpleging» kan aanleiding geven tot misverstanden. 
Dwangverpleging is in de bestaande wetgeving slechts mogelijk bij toepas-
sing van de Krankzinnigenwet of artikel 37, tweede lid, van het Wetboek van 
Strafrecht. 

Betrouwbare gegevens over «dark numbers» van de in dit ontwerp be-
doelde misdrijven en overtredingen zijn er per definitie niet. Wat de omvang 
van het gebruik van drugs met onaanvaardbaar risico op dit moment betreft, 
kan worden vermeld dat ongeveer 5000 druggebruikers in behandeling zijn 
bij hulpverlenende instellingen op dit gebied. 

Recente gegevens betreffende het gebruik van hennepprodukten zijn er 
niet. In 1969, 1971 en 1973 werd een landelijk onderzoek onder leerlingen 
van middelbare scholen, hogere beroepsopleidingen en kunstacademies ge-
houden door Buikhuisen en Timmerman. De aantallen geënquêteerde leer-
lingen bedroegen in de opeenvolgende jaren 11 659,17 808 en 18 043. Van 
hen hadden respectievelijk 7,2%, 14,9% en 13,9% wel eens hennepproduk-
ten gebruikt. Het onderzoek was, zoals uit het bovenstaande blijkt, niet re-
presentatief voor de gehele populatie van jongeren en is bovendien inmid-
dels verouderd. De omvang van de handel in de onder toepassing van de 
Opiumwet vallende middelen kan niet worden geschat. Aangenomen wordt 
dat de in beslag genomen hoeveelheid slechts een fractie bedraagt van de in 
omloop zijnde hoeveelheden. 
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De leden van de fractie van D'66 stelden de vraag of Keerpunt '72, hoofd-
stuk I, pun t3 (b lz . 12) nog steeds ui tgangspunt is voor het drugbeleid van de 
Regering. Ter beantwoord ing van deze vraag wijzen de ondergetekenden op 
hetgeen zij omtrent dit onderwerp schreven in hun brief dd. 4 januari 1974 
aan de voorzitter van de bi jzondere Commissie voor het Drugbeleid van de 
Tweede Kamer der Staten-Generaal. Hieruit blijkt dat de Regering zich bij de 
ui twerking van haar drugbele id heeft gebaseerd op Keerpunt '72 en Schets 
van beleid van 1973 en vo lgende jaren en de sindsdien opgetreden ontwik-
kel ingen. De beschouwingen, vervat in de brief van 4 januari 1974, zijn uitge-
breid en verdiept in de memor ie van antwoord op het voor lop ig verslag in-
zake Achtergronden en risico's van druggebruik (stuk 11 742, nr. 8, zitt ing 
1974-1975, Tweede Kamer). De daarin gepresenteerde visie op het beleid 
ten aanzien van de hennepprodukten is verwerkt in het thans voor l iggende 
wetsontwerp. Met betrekking tot de door deze leden gestelde vraag omtrent 
de door de Regering voorgestane wi jz ig ing van het Enkelvoudig Verdrag w i j -
zen de ondergetekenden erop, dat een zodanige wi jz ig ing dient te worden 
ondersteund door een meerderheid van de bij het verdrag aangesloten lan-
den. Dit aantal bedraagt thans 106. De visie van de Regering is bij verschil-
lende gelegenheden naar buiten gebracht, zo gebeurde dit t i jdens het be-
zoek van dr. DuPont aan Nederland in mei 1975. De eerste ondergetekende 
heeft van deze zienswijze ook blijk gegeven t i jdens de ministersconferent ie 
van 30 september 1975 te Parijs, welke in het kader van het z.g. Pompidou-
overleg heeft plaatsgevonden. De Regering heeft kortgeleden de voorzitter 
van de International Narcotics Control Board te Genève, welk orgaan krach-
tens artikel 14 van het Enkelvoudig Verdrag belast is met het uitoefenen van 
toezicht op de ui tvoer ing der verdragsbepal ingen, voor overleg naar Neder-
land u i tgenodigd. Het ligt in de bedoel ing om de onderhavige aangelegen-
heid daarbij mede aan de orde te stellen. Zoals de ondergetekenden reeds 
eerder aan de Tweede Kamer schreven, zijn er tekenen dat de door hen on-
dersteunde beleidsvisie ook in het buitenland, met name in de Verenigde 
Staten, veld win t . 

Voorts stelden de leden van D'66 het verschil in strafrechteli jke bejegening 
van handelaren en bezitters (voore igen gebruik) van hennepprodukten aan 
de orde. Zij vroegen zich af of het wel logisch was de handelaren veel stren-
ger te straffen dan de bezitters. De tweede ondergetekende heeft bij de 
openbare behandel ing in de Tweede Kamer in zijn an twoord in eerste ter-
mi jn aan de heer Honig van den Bossche voorbeelden genoemd van in el-
kaar gr i jpende gedragingen die door de strafwetgever verschi l lend worden 
behandeld. Het is erg moei l i jk zuivere vergel i jk ingen te trekken. Zo kan bij de 
vergel i jk ing dief-heler worden opgemerkt dat beiden de bestolene benade-
len, en dat hun oogmerken in het algemeen ook niet zoveel van elkaar zullen 
verschi l len. Kenmerkend voor de verhouding handelaar-gebruiker van 
drugs is echter, dat de handelaar uit w instoogmerk een produkt verkoopt dat 
de gebruiker voor consumpt iedoele inden wi l bezitten. De doeleinden zijn dus 
verschi l lend. Het kan derhalve effectief en zinvol zijn de beide categorieën 
ook verschil lend te bejegenen. De ondergetekenden achten de toepassing 
van het strafrecht voor de generale preventie van gebruik geen werkeli jk 
doelmat ig middel . Hier spelen sociale controles, ondersteund door preven-
t ieve instrumenten van andere aard, zoals bij voorbeeld de gezondheids-
voor l icht ing en -opvoeding een hoofdro l . Op handelaren zal deze voor l ich-
t ing niet veel indruk maken, zij hebben andere mot ieven dan gebruikers, en 
zullen zich waarschi jnl i jk eerder door strafbedreiging dan door voor l icht ing 
laten weerhouden. 

De leden van de fractie van D'66 hebben ten slotte gevraagd naar een 
standpunt over de voor l icht ing. De vraag suggereert, dat de Regering op 
krachtige wijze voor l icht ing geeft over alcohol, sigaretten en dergeli jke ris-
kante stoffen c.q. gewoonten. De ondergetekenden mogen hierop antwoor-
den dat de r i jksoverheid slechts bij ui tzondering zelf voor l icht ing van derge-
lijke strekking verzorgt. Door subsidiëring, st imuler ing en andere beleids-
maatregelen word t het geven van voor l icht ing door particuliere organisaties 
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bevorderd. In dit verband word t verwezen naarde uiteenzett ingen omtrent 
het voor l icht ingsbele id, gegeven in de memor ie van an twoord op het voor-
lopig verslag inzake Achtergronden en risico's van druggebruik, paragrafen 
3.1-3.3 (stuk nr. 11 742, nr. 8, Tweede Kamer der Staten-Generaal, zit t ing 
1974-1975). In de tweede plaats moet er op worden gewezen, dat in het re-
cente verleden over alcohol en sigaretten juist geen krachtige voor l icht ing is 
bedreven. De situatie was eerder omgekeerd; over i l legale drugs werd inten-
siever voor l icht ing gegeven dan over de riskante stoffen die legaal verkr i jg-
baar zi jn. Zoals de Regering in haar nota Achtergronden en risico's van drug-
gebruik (stuk nr. 11 742, nr. 8, Tweede Kamer der Staten-Generaal, zit t ing 
1974-1975) heeft gesteld, was hier sprake van selectieve aandacht voor ille-
gale drugs. De Regering stelt zich ten doel deze onevenredigheid in aan-
dacht voor i l legale drugs vergeleken bij de aandacht voor de overige riskan-
te stoffen zoveel mogel i jk te verminderen. Met het oog hierop st imuleert zij 
p rogramma's waar in de z.g. drugvoor l icht ing is geïntegreerd in de gezond-
heidsvoor l icht ing en -opvoeding (GVO). 

De leden van de V.V.D. vroegen naar de betekenis van het door de Rege-
ring voorgestane vervolgingsbeleid inzake bezit van hennepprodukten voor 
eigen gebruik. Gerichte opsporingsacties zullen tegen gebruikers van hen-
nepprodukten niet worden ondernomen. Deze vinden overigens ook onder 
de geldende Opiumwet , die elk bezit als een misdri j f aanmerkt, niet plaats. 
Wanneer de produkten door de poli t ie worden aangetroffen, zullen zij ook in 
de toekomst in beslag worden genomen. Voorts zal, wanneer het bezit van 
een kleine hoeveelheid hennep een overtreding is geworden, transactie-mO" 
gelijk z i jn, waardoor de zaak buiten proces kan worden afgedaan. De in dit 
opzicht te volgen gedragsl i jn is een onderwerp dat door de werkgroep off i -
ciersoverleg drugs wordt bestudeerd. Ook het te voeren beleid ten aanzien 
van club-, buurt- en jeugdhuizen vormt een belangri jk onderdeel van het in 
deze werkgroep gevoerde en nog te voeren over leg. Dit vraagstuk word t 
eveneens in het kader van de Interdepartementale Stuurgroep Drugbeleid 
bezien. Het afstemmen van het beleid op dat van de subsidiërende overheid 
en omgekeerd vereist overleg met bestuurl i jke autor i te i ten. 

De Zweedse minister van Just i t ie heeft t i jdens zijn recente bezoek aan Ne-
derland met de tweede ondergetekende een aantal gesprekken gevoerd 
over een reeks onderwerpen op het terrein van de justi t ie. Een van de 
onderwerpen betrof het door de Nederlandse Regering voorgestane drugbe-
leid zoals dat mede gestalte krijgt in het thans voor l iggende wetsontwerp. 
Het doel van het bezoek van de Zweedse minister van Just i t ie was onder 
meer gericht op het verwerven van meer inzicht in het Nederlandse drugbe-
leid. Hem is daarover ui tvoerige informat ie verschaft, die naar zijn zeggen 
ook zeer verhelderend heeft gewerkt. Uit de gesprekken kon voor ts gecon-
cludeerd worden dat in de praktijk het door de Zweedse autori tei ten gevoer-
de drugbele id, voor zover het de just i t iële aspecten betreft, niet in belangri j -
ke mate afwijkt van het Nederlandse beleid. 

Inderdaad bestaat de indruk dat de grote meerderheid van de gebruikers 
van z.g. «soft drugs» jeugdige personen zijn. Het ontmoedig ingsbele id voor 
alle psychotrope stoffen zal ten aanzien van jeugdigen in het bi jzonder ge-
stalte kri jgen in het GVO. 

De mogel i jkheid van bijzondere voorschri f ten ter bescherming van jeugdi -
ge personen werd reeds besproken in de memor ie van antwoord aan de 
Tweede Kamer onder 1.1. in an twoord opeen desbetreffende vraag van de 
leden van de S.G.P.-fractie (stuk 11 407, nr. 7, eerste vol le alinea). Dit onder-
werp kwam ook aan de orde t i jdens de mondel inge behandel ing in de Twee-
de Kamer in het antwoord van de tweede ondergetekende in eerste en in 
tweede termi jn aan de heer Abma (blz. 3117-3178). De overwegingen die 
hebben geleid tot het afzien van zo'n speciale regel ing, komen samengevat 
hierop neer: bij het hanteren van deze bepaling zou het openbaar minister ie 
moeten bewijzen dat de verdachte wist of kon weten tot welke leeft i jdsgroep 
zijn afnemer behoorde. Voorts meende de tweede ondergetekende dat de 
voorgestelde strafbedreigingen het openbaar minister ie en de rechter vol -
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doende ru imte bieden om rekening te houden met de ernst van het feit. Naar 
aanleiding van de vraag betreffende de overgang van «soft drugs» op heroï-
ne en andere z.g. «hard drugs», merken de ondergetekenden het volgende 
op: naast overheidsmaatregelen speelt onder andere de sociale controle op 
scholen en in jeugdcentra ten aanzien van het gebruik van hennepprodukten 
en vooral drugs met onaanvaardbare risico's een bijzondere rol . Deze soci-
ale controle draagt er in belangri jke mate toe bij dat het merendeel van de 
gebruikers niet overgaat op heroïne en andere drugs met onaanvaardbare 
risico's. Vergeli jking van de zowel in Amer ika als in Nederland uit onderzoe-
kingen naar voren komende aantallen gebruikers van hennepprodukten met 
de aantallen gebruikers van drugs met onaanvaardbare risico's geeft grond 
aan de veronderstel l ing dat deze overgang op dit moment slechts in een 
klein percentage plaatsvindt. Wel erkent de Regering dat er bepaalde risico's 
zijn voor jongeren met problemat ische achtergronden. Het beleid is, mede 
daarom, gericht op zover als mogel i jke scheiding van de markten van de tra-
di t ionele hennepprodukten en drugs met onaanvaardbare risico's. Ove-
rigens is het niet juist te spreken over «toegestaan gebruik». Het aanwezig 
hebben voor eigen gebruik blijft immers strafbaar. 

Aan de keuze van de norm van 30 gram is een passage van de memor ie 
van an twoord aan de Tweede Kamer (stuk 13 407, nr. 7) gewi jd , te weten de 
tweede alinea van paragraaf 5B. Voorts werd door de tweede ondergeteken-
de nog nader op de keuze van die gewichtshoeveelheid ingegaan bij de 
openbare behandel ing in de Tweede Kamer t i jdens de beantwoord ing in 
eerste termi jn (Handelingen Tweede Kamer blz. 3115). Bij die gelegenheden 
werd betoogd dat bij de vaststel l ing van 30 gram werd uitgegaan van een 
veel voorkomend gebruikspatroon waarbi j ongeveer 7 a 8 g ram per week 
wordt gebruikt en een kleine voorraad voor twee weken word t aangehou-
den. Van de totale voorraad zou ongeveer de helft voor eigen gebruik kun-
nen worden bestemd, de andere helft voor gebruik door vr ienden en kennis-
sen. 

De hier sprekende leden stelden ten slotte de vraag of de ondergeteken-
den menen te kunnen voorbi jgaan aan de waarschuwingen uit weten-
schapskringen, die met nadruk hebben gewezen op een niet in te halen ach-
terstand in geestelijke ontwikkel ing voor niet-volwassen gebruikers van hen-
nepprodukten. 

Het is ondergetekenden niet duidel i jk welke uitspraken door de vraagstel-
Iers geciteerd zijn. In het a lgemeen zijn de ondergetekenden van oordeel dat 
het niet-medisch gebruik van bewustzi jnsveranderende middelen niet ver-
enigbaar is met het behoorl i jk volgen van onderwi js. Dit geldt derhalve zo-
wel voor het gebruik van hennepprodukten, als voor dat van alcohol en psy-
chotrope geneesmiddelen. De ondergetekenden beschikken niet over gege-
vens die de conslusie mogel i jk maken dat het gebruik van hennepprodukten 
door niet-volwassenen op zich een achterstand in geestelijke ontwikkel ing 
veroorzaakt. In de beleidskeuze staat echter voorop de over tu ig ing dat straf be-
dreiging niet het geschikte middel is om een op zich ongewenst geacht ge-
bruik van hennepprodukten door jeugdigen tegen te gaan. De generale pre-
ventie moet hier niet in het strafrecht worden gezocht. Bij de benadering van 
de preventie dient ervan te worden uitgegaan dat jongeren geneigd zijn tot 
experimenteren - o o k met het gebruik van bewustzi jnsveranderende midde-
len. De daarmede samenhangende risico's kunnen in belangri jke mate wor-
den verminderd door mat ig ing van het tabaks- en alcoholgebruik door ou-
ders, opvoeders en andere sleutel f iguren (jeugdleiders, vormingswerkers 
e.a.). De daarvan uitgaande vormende invloed op het gedragspatroon van 
jongeren moet niet worden onderschat. De Regering is doende voorberei-
dingen te treffen voor het tot stand brengen van een geïntegreerd beleid op 
het terrein van de bewustzi jnsveranderende middelen. De opbouw van de 
gezondheidsvoorl icht ing en -opvoeding zal daarin een belangri jke rol moe-
ten spelen. Door de Gezondheidsraad is advies uitgebracht inzake maatrege-
len tot beperking van het roken. Een advies inzake maatregelen tot beper-
king van het alcoholgebruik is bij genoemde raad in bewerking. Het thans 
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voorliggend wetsontwerp vormt een belangrijk onderdeel van de door de 
Regering voorgestane integrale benadering van de vraagstukken rondom 
achtergronden en risico's van het gebruik van bewustzijnsveranderende 
middelen. 

De leden van de P.P.R. hebben gevraagd naar de stand van zaken betref-
fende het vooronderzoek naar coördinatie en samenwerking in dedrugs-
hulpverlening en een evaluering van de verschillende behandelingsmetho-
den. De eerste fase van dit vooronderzoek is beëindigd en het rapportover 
deze eerste fase is binnenkort te verwachten. 

De Minister van Volksgezondheid en Milieuhygiëne, 
I. Vorrink 

De Ministervan Justitie, 
A.A.M, van Agt 

De Commissies hebben gemeend met de mededeling van dit antwoord 
aan de Kamer haar eindverslag te kunnen sluiten. 

De voorzitter van de vaste Commissie voor Volksgezondheid en Milieuhy-
giëne, 
Schwarz 

De voorzitter van de vaste Commissie voor Justitie, 
Brongersma 

De griffier der Commissies, 
Ploos van Amstel 
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